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Heldere en begrijpelijke adviezen

ADVIES

Akkoord gaan met:
- het verbeteren van raads- en B&W-voorstellen op het gebied van klare taal,
structuur en wijze van argumentat¡e,
- het trainen van maximaal 100 medewerkers in het schrijven van voorstellen
volgens de nieuwe opzet.
- de financiering van dit traject uit twee budgetten en dit als volgt te verdelen
o € 18.472,- uit het budget Dienstverlening FLOW 6000520 9222005
o € 21.378,- uit het opleidingsbudget FLOW 6343000 9220007.

TOELICHTING

Relatie met vorig voorstel:
De gemeente Weert is in 2010 gestart met het project Klare Taal.
Nadat de gemeente haar medewerkers heeft laten scholen in het schrijven van
begrijpelijke brieven en e-mails, zijn nu ook andere documenten aan de beurt. Want we
willen op alle niveaus duidelijk zijn.

Aloemeen:

Nu willen we de raads- en B&W-voorstellen aanpakken, zodat het heldere en begrijpelijke
adviezen worden. Dit voorstel gaat verder dan schrijven in klare taal. Het gaat er ook om
dat er een betere structuur komt in teksten, dat de argumentatielijn bij stukken beter
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wordt en dat de opsteller leert te schrijven vanuit de ontvanger (de bestuurder), zodat de
lezer in relatief korte tijd een afgewogen besluit kan nemen.

Kwa I iteit raadsvoorstel len
Zowel voor de raacl, B&W, het management en de medewerkers is het goed de kwaliteit
van de adviezen te verbeteren.
Het lezen van de stukken duurt op dit moment onnodig lang en de bestuurders moeten
zelf vaak nog betekenis geven aan de inhoud. De kwaliteit van de adviezen kan omhoog
en de wens is dat ze uniform en eenduidig worden. Medewerkers worden dan betere
adviseurs in plaats van informateurs. Daarvoor zouden de voorstellen prettig te schrijven
moeten zijn voor de adviseurs en lekker moeten lezen voor de bestuurders.

Ook uit de enquête over de nieuwe vergaderstructuur die de griffie begin 2015 heeft
gehouden onder raadsleden en bestuurders blijkt dat een aantal raadsleden vindt dat de
kwaliteit van de raadsvoorstellen omhoog kan.
Enkele c¡taten uit de enquête:

. "De stukken moeten ook op zichzelf helder zijn... Ik vind een groot deel van de
raadstukken niet altijd even duidelijk. Deze zijn te lang en te omslachtig. Als
raadslid wil ik graag weten welk besluit ik moet nemen en dit moet duidelijk zijn,
de info die ik nodig heb moet in het raadsvoorstel en de rest mag in een bijlage."

. "Stukken dienen ook op zichzelf goed leesbaar en interpretabel te zijn."
De gemeenteraad heeft dus zelf regelmatig moeite met de raadsvoorstellen. Een goede
reden om daarin verbetering aan te brengen.
Naast de níeuwe vergaderstructuur en de digitalisering die recent is ingevoerd, zouden
adviezen met een hogere kwaliteit kunnen helpen bij een meer effectieve besluitvorming.

Doel
Doel van het project is:
Torgen voor adviezen op basis waarvan management, college en raad in relatief korte tijd
een afgewogen besluit kunnen nemen. Ze moeten ook te volgen zijn voor wie geen
specialist is en voorzien zijn van een heldere argumentatielijn.

Daarom moeten de sjablonen voor de adviezen worden aangescherpt. Zet centraal waar
het echt om gaat: het voorstel, de argumenten en de eventuele kanttekeningen.
Daarnaast moeten de medewerkers worden geÏnformeerd en getraind.

Arqumenten

Onze adviesnota's zijn veelal erg ambtelijk geschreven, Ouderwetse woorden, lange
zinnen en vooral heel veel tekst. We willen al onze kennis erin kwijt. Ook zijn veel
adviezen en nota's verschillend van opbouw, stijl en benadering. Adviezen zijn vaak
zoekplaatjes: waar staat de kern? Dat moet anders.
Daarnaast zijn de raad en B&W digitaal gaan werken. Daardoor is het lezen van lange
adviezen op een tablet lastiger.
Ook dragen korte heldere stukken bij aan de kwaliteit en lengte van het debat en
besluitvorming.

3O seconden
Een voorstel is in 30 seconden leesbaar. De eerste vraag die de beslisser heeft is namelijk
waar moet ik'ja'tegen zeggen? Wat is het advies? Daarna vraagt hij zich af, waarom zou
ik'ja' zeggen. Wat zijn de argumenten? Tot slot is hij benieuwd of er ook nadelen aan
kleven. Wat zijn de kanttekeningen? Dit vormt samen het hart van het advies.
Voor een voorbeeld van een raadsvoorstel en een herschrijving van datzelfde
raadsvoorstel in een nieuwe opzet zie de bijlagen.

Aanpak
We starten met het aanpassen van onze formats. Dat zijn twee formats voor
raadsvoorstellen:

- Informeren en discussiëren in informerend voorstel
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- Besluitvorming in adviserend voorstel.
Naast deze formats worden de formats voor het B&W-voorstel en het DT-voorstel afgeleid
daarvan. De formats moeten door het management en bestuur worden vastgesteld. Dat
zorgt voor draagvlak bij de primaire lezers. De gemeenteraad krijgt door Loo van Eck een
presentatie van de opzet van de formats. Zij kunnen wensen meegeven aan Loo van Eck.

Verder wordt ook voor alle leidinggevenden (GLOW) en adviseurs een startbijeenkomst
gehouden.
Daarna start een trainingstraject voor het schrijven van voorstellen in de nieuwe opzet.
Dat is bedoeld voor de medewerkers die regelmatig adviezen voor B&W, raad en DT
schrijven. We gaan ervan uit dat maximaal 100 medewerkers dit traject volgen. De
medewerkers worden uitgekozen in overleg met de leidinggevenden.

Blijvend verbeteren
Om te borgen dat medewerkers ook later het geleerde blijven toepassen, moet er
permanent aandacht zijn voor het maken van goede B&W- en raadvoorstellen. Daarnaast
zijn er ook medewerkers die zo nu en dan een advies schrijven. Ook zij moeten worden
meegenomen in dit traject.
Dat gebeurt met diverse middelen:

. voor Weeft gemaakte whiteboardanimatie (voor alle medewerkers via intranet
beschikbaar);

. een training 'Sturen op schrijfkwaliteit'voor de leidinggevenden die de
medewerkers aansturen op gewenst gedrag;

. een meetinstrument zodat bekeken kan worden of een voorstel voldoet aan de
criteria van een goed voorstel;

. een App die deelnemers aan de trainingen en anderen in onze organisatie 40
dagen lang tips geeft om tot goede adviezen te komen;

. de e-tip: twee keer per jaar krijgen medewerkers een mail met opfrissers, tips of
extra informatie over het leertraject.

Natuurlijk wordt het traject ondersteund door communicatie richting de organisatie. Dat
gebeurt op diverse manieren.

Evaluatie
De start van het traject wordt voorzien na de zomervakantie van 2015.
Na ca. een half jaar wordt het traject geëvalueerd. Daarbij wordt ook meegenomen hoe de
gemeenteraad denkt over de nieuwe voorstellen.

JURIDISCHE GEVOLGEN (o.a. FATALE TERMIJN EN/ HANDHAVING)

N.v.t.

FINANCIËLE EN PERSONELE GEVOLGEN

Kosten
Wat Kosten in €
Ontwikkelen formats 1.500.-
Presentatie qemeenteraad 850.-
Presentatie GLOW/adviseu rs 0
Whiteboard-animatie bii start 3.500.-
Traininq leidinqqevenden 2.500.-

Opleidingstraject op basis van 100
deelnemers

31.500,-

Totaal 39.8sO,-
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Mocht het zo zijn dat er minder medewerkers en daardoor minder groepen hoeven te
worden getraind, dan worden de kosten voor het opleidingstraject lager.

Begrotinospost:
Voorgesteld wordt d¡t traject Heldere en begrijpelijke adviezen te betalen uit twee
budgetten:

- € 18.472,- uit het budget Dienstverlening FLOW 6000520 9222005
- € 27.378,- uit het opleidingsbudget FLOW 6343000 9220007.

COM MUNICATIE/ PARTICIPATIE

Voor wie is dit advies van belanq?:
* Raadsleden
* Interne organisatie
Nadere specificatie: Via trainingen, artikelen op intranet en op andere manieren wordt de
interne organisatie op de hoogte gebracht van het gebruik van de nieuwe standaarden en
hoe deze te gebruiken.
De gemeenteraad krijgt door Loo van Eck een presentatie van de opzet van de formats.
Zij kunnen wensen meegeven aan Loo van Eck. Daarnaast wordt de gemeenteraad
betrokken bij de evaluatie.

* Intranet
* Overig
Nadere specificatie:

:

.!. Niet van toepassing

OVERLEG GEVOERD MET

Intern:
burgemeester Jos Heijmans, griffier Madeleine Wolfs, gemeentesecretaris Marc Knaapen,
sectordirecteur Ella Croonenberg, afdelingshoofd Petra Bulk, ambtelijk adviseur Marian
Arts.

Extern
n.v.t.

BIJLAGEN

Openbaar:
Voorbeeld van een raadsvoorstel en een herschrijving van dit voorstel.

Niet-openbaar:
Niet van toepassing
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